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قیمت )به تومان(نوع سکه
1/242/000سکه تمام طرح جدید
1/205/000سکه تمام طرح قدیم

633/000نیم سکه
353/000ربع سکه

250/000گرمی
120/500هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3/903دلار
4/698یورو
5/270پوند

1/135لیر ترکیه
1/072درهم امارات

سخنرانی
ماه محرم ماه حماسه و عاشورا رمز جاودانگی 

اسلام است
به منظور بزرگداشت حماســه و قیام حضرت اباعبدالله الحسین)ع( از شب 
اول محــرم به مدت ده شــب بعــد از اقامه نماز مغرب و عشــاء مجلس 
عزاداری آن حضرت در مســجد امام حســن مجتبی)ع( واقع در شهرک 
غرب بلوار دریا خ شــفق برگزار و از سخنان دانشمند محترم 

حجت الاسلام والمسلمین فرقانی خراسانی 
الاحقر سیدمحمود مجدبهره مند می شویم.

امام جماعت مسجد امام حسن مجتبی)ع(

رئیس  اتحادیه بنکداران مواد غذایی با بیان 
اینکه دستور وزیر درباره تعویق یک ماهه حذف 
برچســب قیمت  دیر اعلام شده است، گفت: 
کالاهایی که دیروز بدون برچسب قیمت کارخانه 
به بازار وارد شده قبل از دستور وزیر تولید و 

بسته  بندی شده است.
محمد آقا طاهــر در گفت وگو با فارس در مورد 
اینکه چرا مصوبه حذف قیمت علیرغم اینکه با دستور 
وزیر یک ماه به تأخیر افتاده است، اما از امروز برخی 
کالاهای تولیدی کارخانه ها به عرضه کنندگان بدون 
قیمت ارائه شده است، گفت: دستورالعمل وزیر صنعت 
پیرامــون به تعویق افتادن یــک ماهه مصوبه حذف 
برچســب قیمت برخی کالاها دیر اعلام شد و باید 
حداقل 5 یا 6 روز قبل اعلام می شد، تا تولیدکنندگان 

خــود را با آن تطبیق می دادند.وی با تأکید بر اینکه 

تولید کنندگان تمایلی به حذف برچســب قیمت از 
روی کالا را ندارند، گفت: ممکن اســت سه یا چهار 
روز کالاهای بدون برچسب قیمت به خرده فروشان و 
بازار عرضه شود، اما پس از آن دوباره تولید کنندگان 
براساس دستورالعمل جدید وزیر صنعت عمل خواهند 
کرد و کالاهای با برچســب قیمت را به بازار عرضه 

می کنند. 
به گزارش فارس، محمدرضا نعمت زاده چند روز 
قبــل از پایان دوره وزارتش در دولت یازدهم مصوبه 
حذف درج قیمت از برخی گروه های کالایی از جمله 
چیپس و پفک، شــیرینی و شــکلات و محصولات 
سلولزی توســط تولید کنندگان را از ابتدای مهرماه 

96 اعلام کرد.
 چند روز پس از اینکه محمد شــریعتمداری به 
عنوان وزیر صنعت دولت دوازدهم شروع به کار کرد، 

علیرغم انتقادات بسیار زیاد به مصوبه نعمت زاده، 7 
قلم دیگر از جمله مربا، انواع کنسروها، عسل، سس، 
 ترشی و.. را به این مصوبه اضافه کرد و گفت که این 
مصوبه از ابتدای مهرماه لازم الاجرا اســت و »مصوبه 
حذف برچســب قیمــت از برخی کالاها از ســوی 
نعمت زاده، محترم و لازم  الاجراست اما ایراداتی دارد 

که باید اصلاح شود.«
اذعان شــریعتمداری مبنی بر وجود ایراداتی در 
مصوبه لحظه ای وزیر پیشین صنعت ناشی از اظهار 
نظر مخالفان اجرای طرح مذکور بود که خوشبختانه 

اجرای مصوبه  را یک ماه به تعویق انداخته است.
بر اساس این گزارش، فعالان بازار و کارشناسان 
معتقدند که علیرغم اینکه مسئولان وزارت صنعت بر 
این اعتقادند که با اجرای طرح حذف برچسب قیمت، 
کالا با قیمت مناســب تری به دســت مصرف کننده 

می رسد، اما اجرای این طرح منجر به ایجاد هرج و مرج 
در بازار می شود و منجر به سردرگمی مصرف کنندگان 

در خرید کالا به قیمت مناسب می شود.
نادر قاضی پور، عضو کمیســیون صنایع مجلس 
هم در ایــن رابطه با تأکید بــر اینکه حذف قیمت 
از روی محصــولات غذایی لایه هــای پایین جامعه 
را متضــرر می کند، به تســنیم گفته اســت: حذف 
قیمت روی اجناس ســبب به وجود آمدن اختلاف 
بین مصرف کنندگان و فروشندگان می شود.گفتنی 
است، علاوه بر مشکلاتی که ذکر شد، همین نوسان 
تصمیم گیــری در دولت روحانی به طوری که امروز 
یک وزیر دستور می دهد و فردا وزیر بعدی آن را لغو 
می کند، نشــان از بی تدبیری و هرج و مرج در نظام 
تصمیم گیری دولت دارد که این هرج و مرج به بازار 

تزریق می شود.

به دلیل تاخیر وزارت صنعت در ابلاغ تصمیم جدید

کالاهای بدون برچسب قیمت در بازار توزیع شد

در بهار سال جاری،- هزینه های جاری دولت 
به درآمدهای نفتی نسبت به سال گذشته سه 

برابر بیشتر شده است.
بر اســاس آمارهای بانک مرکزی در ســه ماهه 
نخست سال 1396 پرداخت های هزینه ای دولت به 
رقم 54 هزار و 880 میلیارد تومان رسید که نسبت 
به رقم مدت مشابه سال قبل 49 درصد رشد نشان 

می دهد. 
به گزارش مشرق، دولت در سه ماهه اول امسال 
18 هــزار و 890 میلیــارد تومان صــادرات نفت و 
فرآورده های نفتی داشــته که نسبت به رقم مدت 

مشابه سال قبل بیش از چهار برابر شده است. 
این در حالی اســت که در بهار ســال گذشته، 
هزینه هــای جاری دولت 36 هــزار و 880 میلیارد 
تومان بود که معادل 11/8 درصد از درآمدهای نفتی 
)چهار هزار و 360 میلیارد تومان( آن دوره محسوب 
می شد. به عبارت دیگر، در فصل بهار سال 95 نسبت 
بودجه جاری دولت به درآمد نفتی 11/8 درصد بود.
اما این رقم در بهار امسال با رشد سه برابری به 

طبق آمار بانک مرکزی در بهار امسال

نسبت هزینه های جاری به درآمدهای نفتی ۳ برابر شد
34/4 درصد رسیده است که به معنای افزایش سه 
برابری نسبت بودجه جاری دولت به درآمد نفت است.
گفتنی است، هرچند منابع بودجه کشور از مالیات 
هم تامین می شود اما با توجه به ناچیز بودن بودجه 
عمرانی در طول چهار ماه نخست امسال )که ناشی 
از کم توجهی دولت به پروژه های عمرانی می باشد( 
حجم عمده بودجه کشــور صرف هزینه های جاری 
می شود که درآمد های نفتی و مالیاتی قسمت عمده 

آن را تامین می کنند. 
افزایش نسبت بودجه جاری دولت به درآمد نفتی، 
که می تواند نشان دهنده وابستگی هزینه های دولت 
به درآمد نفتی باشــد، خلاف اقتصاد مقاومتی است 
و با هر گونه کاهش قیمت نفت یا ایجاد مشــکل در 
صادرات ایران، دولت در تامین هزینه های جاری خود 

به مشکل خواهد خورد. 
نکته ای که این نگرانی را تشدید می کند این است 
که دولت در فصل بهار امسال پولی برای طرح های 
عمرانی اختصاص نداده است؛ که مشخصا به دلیل 
افزایش لجام گسیخته هزینه های جاری است. یعنی 

دولت هر چه درآمد از طریق اخذ مالیات و فروش نفت 
کسب کرده، صرف هزینه های جاری  خود کرده است 
و دیگر پولی برای طرح های عمرانی باقی نمانده است. 

با کاهش قیمت و به تبع آن درآمد نفتی در 
کنار ناکارآمدی نظام مالیاتی، به نظر می رسد 
دولت به اســتقراض خارجی روی آورده که 
نشان دهنده گذار از خام فروشی نفت به آینده 

فروشی است.
به گزارش فارس، طبق قانون برنامه ششم توسعه 
بــرای تحقق اهداف مــورد نظر منابع مالی ســالانه 
سرمایه گذاری به تفکیک روش های مختلف تامین این 
منابع مشخص شده است. یکی از روش ها، تامین منابع 
مالی و ســرمایه گذاری خارجی است که سهم 25/3 

درصدی نسبت به سایر روش های تامین منابع دارد.
طبق اخبار و اطلاعات، در دو سال اخیر بیش از 
44 میلیارد دلار فاینانس با بانک  ها و موسسات مالی 
و اعتباری کشــورهای مختلف منعقد شده و برخی 
قراردادها نیز در شــرف نهایی شدن است. اخیرا نیز 
1/5 میلیارد یورو با کشــورهای اتریش و دانمارک 

منعقد شده که باید به این رقم افزود.
این قراردادها فی نفسه عمل خوبی تلقی شده 
و منطبق با سیاست های اقتصاد مقاومتی و برنامه 
ششم توسعه است. باید توجه داشت که رقم فاینانس 

گوی سبقت را از جذب ســرمایه گذاری مستقیم 
خارجی نرباید و نگاه ها تنها به این بخش معطوف 
نشود. اما نکته دیگر نگاه اقتصاددانان به تامین مالی 
خارجی یا فاینانس است که نگاه کارشناسی آن را 

نقد می کنند.
در همیــن باره فرشــاد مومنی اســتاد اقتصاد 
دانشگاه علامه به سیاست های اقتصادی  اشاره کرده 
و می گوید، هشدار داده بودم که از نقطه عطف برنامه 
تعدیل ســاختاری تا امروز رفتارهــای مالی دولت 
حکایت از گــذاری خطرناک از دولت خام فروش به 
دولت آینده فروش دارد. منظور از دولت آینده فروش 
این است که هر روز بیش از گذشته برای اداره امور 
جــاری خود نیازمند وام گیری  داخلی )چاپ پول( و 
وام خارجی )فاینانس( شده است و این پدیده بسیار 

خطرناکی است.
مومنــی وام گرفتن دولــت را طنز تلخ می داند 
و معتقد اســت این مناسبات که از طریق فاینانس 
مطرح می شــود، در این فضای سیاست زده شکل و 
شمایل قهرمانانه به خود گرفته که این دست کاری 

واقعی است.

ایــن اقتصاددانان گفته اســت، بایــد نهیبی به 
خود بزنیم که آیا این مناســبات با منافع گروه های 
منفعت جــو هم راســتایی دارد و یا با منافع عمومی 
هم ســازگاری دارد. ســخن ما این است که چنین 
رفتارهایــی با منافع عده ای ســازگاری دارد، ولی با 
منافع عمومی ناسازگار است و اکنون از سوی برخی 

از مسئولان به عنوان هنر محسوب می شود.
اکنون به دلیل پاسخگو نبودن درآمدهای نفتی و 
عدم تحقق درآمدهای بودجه و به تبع آن رفع نشدن 
نیازهــا و مطالبات از یک ســو و کاهش درآمدهای 
مالیاتی که از رویکرد ســنتی و ناکارآمد رنج می برد 
منجر شده تا دولت برای اجرای سیاست ها و پاسخ 
مناســب به اهداف برنامه ششــم و رفــع نیازهای 
توسعه ای و هزینه های جاری به آینده فروشی از نوع 

وام گیری روی آورد.
تأمین منابع مالــی یا فاینانس که نام اصلی آن 
قرض است شیوه کنونی دولت برای تحقق برنامه ها 
اســت که با هیاهو و هیجان خاصی دنبال می شود 
و حتی پوششــی برای دســت نیافتــن به جذب 

سرمایه های مستقیم خارجی )FDI( باشد.

گفتنی است این نوع استقراض جای خوشحالی 
ندارد چرا که ورود سرمایه مولدی که به تولید منجر 
شــود محسوب نمی گردد. از ســوی دیگر اطلاعات 
پیرامون بسیاری از این وام ها اندک است و جزئیات 
مهمی همچون میزان بهره پرداختی کشور برای آنها 

نامعلوم است.
تأکید بر این نکته هم ضروری است که اغلب این 
تأمین مالی ها که ممکن است به عنوان سرمایه گذاری 
خارجی جا زده شود، در حقیقت بازگشایی مسیرهایی 
برای ورود ارزهای بلوکه شده ناشی از فروش نفت و 
محصولات پتروشیمی به خارجی هاست که به دلیل 
باقی ماندن مشکلات انتقال ارز بعد از برجام، بصورت 
خطوط اعتباری واردات تعبیه شــده اســت. یعنی 
عملا در برخی از این قراردادها طلب کشور بصورت 
کالاهایی که عمدتا واســطه ای و مصرفی هستند به 
کشور وارد می شود.هر جند بانک مرکزی به شدت با 
این موضوع مخالفت کرده، اما بررسی کشورهایی که 
چنین قراردادهای با ایران منعقد کرده اند و همچنین 
نوع کالاهایی که از این مسیر به کشور وارد می شود 

نشان از واقعیت داشتن این گمانه دارد.

سخنگوی کارگروه ســامانه نظارت و پایش 
هوشــمند تردد ناوگان حمــل و نقل عمومی 
گفت: دارندگان خودروهای حمل و نقل عمومی 
درون شهری جهت ســاماندهی سهمیه سوخت 

خود ثبت نام کنند.
شــهرام آدم نژاد در گفت وگو بــا خبرگزاری فارس 
درباره راه اندازی سامانه ثبت نام، ساماندهی و تخصیص 
سوخت ناوگان عمومی درون شهری اظهار کرد: وزارت 
کشور از ابتدای امسال موضوع ساماندهی سهمیه سوخت 
ناوگان حمل و نقل عمومی درون شهری را در دستور کار 
قرار داد، در ابتدا ناوگان را شناسایی می کنند و سپس 
معیارهایی برای دادن مســتندات حمل به این ناوگان 
وجود دارد و شهرداری مربوطه »داکیومنت حمل« به 

ناوگان ارائه می دهد.
سخنگوی کارگروه سامانه نظارت و پایش هوشمند 
تردد ناوگان حمل و نقل عمومی با بیان اینکه محورهای 
این سهمیه بندی در وزارت کشور مشخص شده است، 
بیان کرد: متقاضیان پــس از آنکه در آدرس اینترنتی 
www.utcms.ir )سامانه ثبت نام، ساماندهی و تخصیص 
سوخت ناوگان باری و مسافری درون شهری و حومه ای( 
ثبت نــام کردند و مشــخصات وارد شــد، چارچوب و 
معیارهای نحوه پروانه فعالیت به عنوان مستند حمل از 

شهرداری ها اخذ می کنند.
آدم نــژاد توضیح داد: این ســامانه جهت ثبت نام، 
ســاماندهی و تخصیص سوخت به ناوگان حمل و نقل 
درون شهری راه اندازی شده اســت؛ دارندگان ناوگان 
حمل و نقل شــهری باید برای دریافت سهمیه سوخت 
گازوئیل در این ســامانه ثبت نام و سپس برای دریافت 
پروانه فعالیت ناوگان خود به شــهرداری شهر مد نظر 
مراجعه کنند.وی اضافه کرد: در این ســامانه قید شده 
است که طبق ماده 15 دستورالعمل مدیریت حمل ونقل 
بار درون شهری و حومه ای، دارندگان ناوگان باری فقط 
باید از یکی از شــهرداری های کشور برای ناوگان خود 
پروانه فعالیت دریافت کنند، این پروانه در کل کشــور 
دارای اعتبار بوده و نیــازی به دریافت پروانه مجدد از 

سایر شهرداری ها نیست.
سخنگوی کارگروه سامانه نظارت و پایش هوشمند 
تردد ناوگان حمل و نقل عمومی اظهار داشت: در کل با 
اجرای این طرح نظام ناوگان حمل و نقل عمومی کشور 
به سمت مستندسازی درست تر حرکت کرد در بخش 
برون شهری که از قبل سهمیه بندی وجود داشت و با 
اجرای این سامانه نظام مندتر شد و در بخش درون شهری 

هم چنین سیستمی را نداشتیم که آغاز شد.
آدم نژاد افزود: با مدل سازی هایی که در جدول قواعد 
انجام شده است، این اختصاص سهمیه براساس پیمایش 
در ناوگان درون شــهری نیز انجام می دهیم. ســامان 
یافتگی بخش حمل ونقل درون شهری از مزایای اجرای 
این سیســتم است و داشتن داده های ثبتی و مدیریت 
نظام مند با بهره وری بالا از مزایای اجرای این طرح است.

یک مسئول حمل و نقل عمومی:

دارندگان خودروهای عمومی
 درون شهری برای ساماندهی 

سوخت ثبت نام کنند

گروه اقتصادی- 
با وجود وعده دولت درخصوص پرداخت 
سود سهام عدالت در شهریورماه سال جاری، با 
اتمام شهریورماه نه تنها این وعده محقق نشد 
بلکه زمان واریز آن هم همچنان نامعلوم است! 
در کشــاکش رقابت های انتخاباتی سال جاری، 
اسحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهور که در 
کسوت کاندیدای پوششی حسن روحانی وارد عرصه 
انتخابات شــده بود، به ارائه وعده هایی درخصوص 
ســهام عدالت پرداخت. وی در مناظره اقتصادی 
اردیبهشــت ماه کاندیداهای به صراحت گفت: »از 
شهریور 1396 هر تحت پوشش کمیته امداد مالک 
10 میلیون تومان در کارخانه های کشــور خواهد 
بــود و بقیه پنج میلیون نفر جمعیت بین 5 تا 10 
میلیون تومان سهام بهترین کارخانه ها را خواهند 
داشت و در سود کارخانه ها مشارکت خواهند کرد.« 
هرچنــد جهانگیری به تاریــخ دقیق پرداخت 
سود سهام به طور مستقیم  اشاره نکرد، ولی جعفر 
سبحانی، مشاور رئیس  سازمان خصوصی سازی اعلام 
کرد: »اولین مرحله واریز سود سهام عدالت حتما تا 

پایان شهریورماه اجرایی خواهد شد.« 
این در حالی اســت که جهانگیری قبل از آن، 
در دهم اردیبهشــت ماه امســال گفته بود: »همه 
خانواده های تحت پوشــش ]کمیته امداد[... مالک 
سهام عدالت شان خواهند شد؛ ارزش هر سهام دو 
میلیون تومان است یعنی یک خانواده پنج نفره، 10 
میلیون تومان ارزش سهام شان است که از ابتدای 

سال 96 دراختیارشان قرار می گیرد.« 

به عبارت دیگر، جهانگیری که اعلام کرده بود از 
ابتدای امسال، خانوار های تحت پوشش، مالک سهام 
عدالت خود می شوند، شراکت آنها را به شهریور ماه 

موکول کرد! 
با تمام این اوصاف؛ رئیس  سازمان خصوصی سازی 
از واریز قطعی نخستین مرحله سود سهام عدالت به 
مبلغ 65 تا 150 هزار تومان تا پایان شهریور خبر 
داد تا صراحتا نظر قطعی دولت را در زمینه پرداخت 

سود سهام عدالت روشن کرده باشد. 
تصریح دولتمردان درخصوص پرداخت ســود 
سهام عدالت تا پایان شهریور در حالی است که با 
اتمام شهریورماه خبری از واریز سود سهام عدالت 
نشــد و روز گذشته فرصت افزایش صورت حساب 
ســهام عدالت هم به اتمام رســید و سامانه سهام 
عدالت برای مدت 10 روز تعطیل شــد. به گزارش 
ایســنا، نکته مهم اینکه مشــمولان سهام عدالت 
هنوز فرصت دارند که شــماره شبای خود را وارد 
ســامانه کنند، به گفته مشاور رئیس  کل سازمان 
خصوصی سازی تاکنون 37/5 میلیون نفر صورت 
حساب خود را مشــاهده کرده اند و 32/5 میلیون 
نفر نیز برای اعلام شــماره شــبای خود به سامانه 
ســازمان مراجعه کرده اند البته برای این کار باید 
منتظر باز شدن دوباره سامانه باشند و پس از 10 
روز  با باز شدن ســامانه می توانند شماره شبایی 
حساب بانکی خود را اعلام کنند.سیدجعفر سبحانی 
گفت: 98 درصد شماره شباها بدون  اشکال بوده و 
دو درصد دیگر یا فعال نبوده اند و یا متعلق به فرد 

دیگری بوده است.

وی درخصوص اولین واریز سود سهام عدالت به 
حساب مشمولین اظهار کرد: پیش از این اعلام شده 
بود که تا پایان شهریورماه اولین مرحله سود سهام 
عدالت واریز می شــود، هرچند تقسیم سودها نیز 
انجام شده، اما هنوز وضعیت گروه بندی و اولویت ها 
مشخص نشده و ما در انتظار مصوبه جلسه شورای 

عالی  اصل چهل و چهار هستیم. 
سخنان مشاور رئیس  سازمان خصوصی سازی 
در شرایطی است که اولا بیش از چهار ماه از بحث 
تقسیم سود سهام عدالت می گذرد و تمام وعده ها 
)حتی وعده پرداخت سود( هم به شهریور ماه حواله 
شده بود، لذا در این زمینه شاهد بدقولی دولت در 
عمل کردن به وعده اش هستیم و ثانیا، هنوز زمان 
پرداخت سود سهام عدالت هم مشخص نشده است. 
در حال حاضر نیز مشخص نیست، آیا این سود در 

مهرماه پرداخت می شود، در آبان ماه و یا.... 
گفتنی است، طرح ساماندهی سهام عدالت از 
ماه های پایانی سال گذشته شروع شد و مشمولان 
از طریــق ســایت www.samanese.ir  بــه صورت 
حساب سهام عدالت خود دسترسی پیدا کردند و 
در آن صورت حساب مشخص شد که شرکت های 
سرمایه پذیر بابت 10 سال گذشته 532 هزار تومان 

سود پرداخت کرده اند.
مشمولان سهام عدالت می توانستند این مبلغ را 
تا یک میلیون تومان افزایش دهند و دو روز پیش 
آخرین فرصت برای افزایش سهام عدالت بود. مبلغ 
ســود بابت یک میلیون سهم حدود 130 تا 150 

هزار تومان است.

علی رغم وعده دولت

شهریور هم تمام شد سود سهام عدالت واریز نشد

و حمل ونقل  راهداری  رئیس  ســازمان 
برای  از آغاز فعالیت مرز خسروی  جاده ای 
تــردد زائران در اربعین امســال خبر داد 
و گفت: مسیر دسترســی قصرشیرین به 
خسروی آسفالت شده است و همچنین تعداد 
گیت های عبوری مرز خسروی افزایش یافت.
داود کشاورزیان با  اشاره به اقدامات انجام شده 
در بخش زیرساخت و بهسازی راه های منتهی به 
مرزها مشترک با کشــور عراق برای ایام اربعین 
حســینی اظهار داشــت:  زیرســاخت ها از قبیل 

گیت های عبوری و سرویس های بهداشتی در حد 
قابل قبولی تکمیل شده است.

وی ادامــه داد: همچنین راه های دسترســی 
همچون محور ایلام- مهران تعریض و چهار خطه 
و جاده دومی به نام جاده ملک شاهی که یک جاده 
فرعی محسوب می شود در زمان برگشت به عنوان 
یک مسیر عبوری برای خودروها و اتوبوس ها آماده 

شده است.
وی افزود: در اســتان خوزستان نیز علاوه بر 
بهســازی راه های موجود، راه های جدیدی برای 

دسترســی به مرز چذابه ســاخته شــده که در 
مجموع این اقدامات بیانگر تقویت  زیرساخت های 

حمل ونقل جاده ای نسبت به گذشته است.
معاون وزیر راه و شهرســازی همچنین گفت: 
بر اساس پیش بینی استفاده از مرز خسروی برای 
اربعین سال جاری، مسیر دسترسی قصرشیرین 
به خسروی آسفالت شده است و همچنین تعداد 
گیت های عبوری مرز خســروی و سرویس های 

بهداشتی در داخل پارکینگ ها افزایش یافت.
رئیس سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 

با اشاره به سهم حداکثری مرز مهران در جابه جایی 
زائران مراسم اربعین حسینی بیان داشت: با آغاز 
فعالیت مرز خسروی بخشی از ترددهای مرز مهران 

کم و به آن اختصاص خواهد یافت.
کشاورزیان با اشــاره به اقدامات انجام شده 
در زمینه ارتقا ایمنی راه های منتهی به کشور 
عراق گفت: تعریض، تأمین روشــنایی، تعریف 
مسیرهای جایگزین، احداث کمربندی و مواردی 
ازاین دست برای ارتقای ایمنی راه ها در مراسم 

اربعین است.

رئیس  سازمان راهداری خبر داد:

تجهیز مرز خسروی برای تردد زائران اربعین 

رئیس انجمــن جنگلبانی ایران با انتقاد از رویکرد ســازمان 
جنگل ها در قبال برداشت بی رویه از جنگلها گفت: با دوپهلو حرف 

زدن به دنبال ادامه برداشت چوب هستند.
هادی کیا دلیری در گفت وگو با فارس، با بی منطق خواندن استدلالات 
معاون امور جنگل سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور در خصوص 
بالا رفتن خطر آتش سوزی باوجود درختان قطع شده در جنگل های نکاء 
گفت: عجیب است که همه این دوستان می خواهند طرح تنفس جنگل 
را طرحی غلط جلوه دهند تا با همان رویه قدیم بهره برداری ادامه دهند.

وی با اشــاره به آمار ارائه شده از سوی ســازمان جنگل ها که نشانگر 
دخالت های 95 درصدی عامل انسانی در ایجاد آتش سوزی جنگل است 
اظهار داشت: وقتی بر اساس آمار رسمی سازمان جنگل ها گفته می شود 
95 درصد از عامل آتش سوزی ها انسان است، دیگر چرا نگران چند درخت 

بر زمین مانده اید؟ آیا به آمار اعلامی خودتان هم اعتقاد ندارید؟
این کارشناس جنگل با  اشاره به ادعای مطرح شده در خصوص تبدیل 
درختان قطع شده در اثر طوفان به محل ایجاد آفات جدید اظهار داشت: 
گفته می شود براثر طوفان سال 94 هزاران اصله درخت در یک مساحت 
20 هزار هکتاری در جنگل های نکاء واقع در شرق استان مازندران شکسته 
و قطع  شــده اند، مآمن آفت هســتند؛ یعنی مسئولان سازمان جنگل ها 

نمی دانند که آفت چیست؟ عجیب است.
کیا دلیری ادامه داد: درختان شکسته شده، آفت تولید نمی کنند بلکه 
حشرات بسیار مفیدی ایجاد می کنند که در خشک شدن و تجزیه درختان 
افتاده تأثیر به ســزایی دارند این حشرات نه تنها آفت محسوب نمی شود 
بلکه ضامن سلامتی جنگل هستند. آنها به  سعنوان شکارگران عمل کرده 

و همراه با انواع پرندگان یک اکوسیستم کوچک را به وجود می آورند.
رئیس انجمــن جنگلبانی ایران این اســتدلال را کــه وجود درختان 
قطع شــده در جنگل منجر به بالا رفتن میزان قاچاق چوب می شود نیز 
خاطرنشــان کرد: باید از مسئولان سازمان جنگل ها پرسید؛ آیا آماری از 
میزان قاچاق چوب وجود دارد؟ اگر قاچاقچی روستایی هرچقدر هم قاچاق 

چوب کند، آیا به  اندازه برداشت 500 هزار مترمکعبی چوب می شود؟
وی افزود: ســؤال دیگر این است،  اگر قاچاقچی، قاچاق می کند شما 
به عنوان متولی چه کاره اید؟ آقای نوبخت شما مسئول جلوگیری از قاچاق 
چوب هستید. نشسته اید و می گویید ما اعتبار نیرو نداریم، اگر نمی توانید 

کاری بکنید بگویید نمی توانم و استعفا دهید.
به عقیده کیا دلیری با توجیه نبود اعتبار، مناطق را رها کرده اند و با دو 

پهلو عنوان کردن مسائل به دنبال ادامه برداشت چوب هستند.
وی با اشاره به بهانه های مطرح شده از سوی مسئولان سازمان جنگل ها 
گفت: تا می گوییم برداشت چوب را متوقف کنید، حرف از نبودن اشتغال 
می زنند، شما مسئول فنی حفظ جنگل ها هستید یا مسئول ایجاد اشتغال؟ 
شما باید به دنبال این باشید که شیوه هایی که باعث از بین رفتن جنگل 
می شــود؟هر وقت می گوییم در جنگل زباله نریزید مســئولان سازمان 
جنگل ها سنگ دولت را به سینه می زنند و می گویند اگر دولت در جنگل 
زباله نریزد، پس کجا بریزد؟ شــما مسئول زباله هستید یا مسئول حفظ 

جنگل؟ 
رئیس  انجمن جنگبانی ایران با انتقاد از برداشت بی رویه از جنگل های 
کشــورگفت: تنها یک خط باریک از جنگل های شمال باقی مانده است، 
جنگل هایی که یک درصد از خاک کشورمان را تشکیل می دهد، آیا توانایی 

حفاظت از این یک درصد از خاک مملکت را هم نداریم؟

دبیر انجمن برنج گفت: واردات بی رویه برنج، آن هم در 
فصل برداشت ادامه دارد و این مسئله موجب نابسامانی هایی 

در حوزه این محصول شده است.
جمیل علیزاده شایق در گفت وگو با خبرگزاری مهر درباره وضعیت 
تولید و واردات برنج اظهار کرد: اخیرا شاهد بروز نابسامانی هایی در 
حوزه برنج هستیم. بنا بود میزان تولید، نیاز و کسری برنج در کشور 

مشخص شود.
وی افزود: در این راستا با وزارت جهاد کشاورزی به جمع بندی 
رسیدیم که میزان تولید برنج بین دو میلیون و 200 هزار تا دو میلیون 
و 250 هزار تن و مقدار نیاز کشــور به این محصول سه میلیون تن 

است بنابراین 800 هزار تن کسری داریم.
دبیــر انجمن برنج با بیان اینکه وزارت جهاد کشــاورزی اعلام 
کرده بود واردات برنج از اول مرداد تا آخر آبان ماه که فصل برداشت 
است ممنوع شده افزود:  این تاریخ، بعدا به اول شهریور تا آخر آبان 
ماه تغییر کرد اما متاسفانه خیلی از واردکنندگان به این تاریخ هم 
پایبند نیستند و درحال حاضر شاهد واردات برنج، آن هم در فصل 

برداشت هستیم.
دبیر انجمن برنج به جلو انداختن تاریخ کشــت برنج در کشور 
اشاره کرد و افزود: کشاورزان تاریخ کشت برنج را جلو می اندازند تا 
به کشت سوم برسند اما این اتفاق خوبی نیست و انجمن برنج کشور 
و موسسه تحقیقات برنج با کشت سه باره موافق نیستند چون ما با 
مشکل آب مواجه هستیم و تولید باید روال عادی خود را طی کند.
شایق از افزایش سطح زیرکشت برنج در استان های غیرشمالی 
خبر داد و اضافه کرد: در اســتان های گلســتان، خوزستان و فارس 

سطح زیر کشت برنج نسبت به سال گذشته افزایش یافته است.

دبیر انجمن برنج:

وارداتبیرویهبرنج
درفصلبرداشتادامهدارد

معاون توسعه روستایی و مناطق محروم نهاد ریاست جمهوری 
گفت: بدون توجه به توسعه روســتایی امکان دستیابی به نرخ 
رشد هشت درصدی در اقتصاد و کاهش نرخ دو رقمی بیکاری در 

مملکت وجود ندارد. 
سیدابوالفضل رضوی در مصاحبه با رادیو ضمن اشاره به جمعیت 20 
میلیون و 700 هزار نفری روستایی و عشایری کشور اظهار داشت: بیشترین 
جمعیت روستایی از حیث تعداد )استان خراسان رضوی( و درصد )استان 
سیستان و بلوچستان( و کمترین جمعیت روستایی به لحاظ تعداد و درصد 

مربوطه به استان قم است.
وی همچنین اظهار داشت: توسعه روستایی موجب کاهش جمعیت 
حاشیه نشــینی،  اشتغال کاذب، آســیب های اجتماعی و غیره در کشور 

می شود.
به گزارش تســنیم، معاون توسعه روســتایی و مناطق محروم نهاد 
ریاست جمهوری با اعلام اینکه توسعه روستاها برای کشور سود و منفعت 
همه جانبه به همراه دارد، گفت: بدون توجه به توســعه روستایی امکان 
دســتیابی به نرخ رشد هشت درصدی در اقتصاد و کاهش نرخ دو رقمی 

بیکاری در مملکت وجود ندارد. 
رضوی با بیان اینکه روستانشینان نقش مهم و ارزشمندی در زمینه 
تولید صنایع دســتی دارند بر لزوم ایجاد بازار و توسعه آموزش های لازم 

در این حوزه تاکید کرد.
وی گفت: فعال شــدن صنایع تبدیلی در روستاها در کنار کشاورزی 
می تواند عامل مهمی برای ایجاد شغل و جلوگیری از مهاجرت روستائیان 

به شهر باشد که در نهایت توسعه روستاها را رقم خواهد زد.
ارایه تسهیلات به روستائیان کافی نیست

در همین راستا، محمدحسین زاده عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، می گوید: دولت 
لایحه »اعتبار 100 هزار میلیاردی ریالی در قالب تسهیلات با نرخ شش 
درصد برای توسعه و  اشتغال روستاهای کشور« را به مجلس آورد و این 

موضوع به تصویب رسید.
وی با بیان اینکه اعتبار فوق از محل صندوق توسعه ملی تامین خواهد 
شــد، افزود: هرچند ارایه تسهیلات شــرط لازم است اما کافی نیست و 
برنامه ریزان برای تحقق اهداف مورد نظر باید موارد دیگری را هم راستا با 

شرط اولیه به اجرا دربیاورند.
محمداسماعیل سعیدی، عضو کمیسیون فرهنگی مجلس نیز درباره 
تســهیلات اعطایی به روســتائیان با نرخ شــش درصد اظهار داشت: به 
تبلیغ 100 هزار میلیارد ریال نپردازید، معتقدم این وام، قشــر کم درآمد 

روستا نشین را بدهکارتر از قبل خواهد کرد. 
وی در تشــریح مشکلات روستائیان تصریح کرد: بانک ها از یک سو، 
پرداخت نشدن خســارت محصولات کشاورزی از جانب بیمه و متوقف 
شــدن اقدامات جهاد کشــاورزی همچون آبیاری قطره ای تحت فشار از 
سوی دیگر معیشت روستائیان را برهم زده، با این شرایط آیا اعطای وام 

به توسعه آنها می انجامد؟
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس با  اشاره به خسارات تحمیل شده به 
کشاورزان بر اثر سرما، تگرگ و ...گفت: کارشناسان بیمه تعیین خسارت 
کرده و اکنون که روستائیان برای اخذ خسارت خود مراجعه می کنند در 
ازای مبلغ تعیین شــده تنها رقم ناچیزی را تحویل می گیرند، آیا با این 
شرایط درآمدی، امکان ازسرگیری فعالیت اقتصادی برای آنها وجود دارد؟
سعیدی درباره تعهد دولت برای خرید تضمینی محصولات بیان کرد: 
چندی پیش نوبخت سخنگوی دولت از بدهکاری سه هزار میلیاردی به 
کشــاورزان از بابت خرید محصولات خبر داد، با اینکه روستائیان اواخر 
بهار تولیدات شان را فروخته اند ولی هنوز با رسیدن فصل پاییز موفق به 

دریافت پول خود نشده اند.
وی در پایان گفت: امســال که در عمل هیچ حمایتی از جانب دولت 

برای روستاهای کشور ندیدم.

معاون نهاد ریاست جمهوری:

رشد۸درصدیاقتصادبدون
توسعهروستاییقابلتحققنیست

عضو کانون شوراهای اسلامی کار:

کارگرانهپکوباوجودوعده
انتخاباتیدولت۶ماهاست

حقوقنگرفتهاند
عضو کانون شوراهای اسلامی کار کشور با تأکید بر اینکه 
کارگران آذرآب و هپکو شش ماه هست حقوق دریافت نکرده اند، 
گفت: کارگران هپکو مصادف با روز کارگر هنگام ســخنرانی 
رئیس جمهــور اعتراض خود را مطــرح کردند؛ در آن موعد 
وعده هایی به کارگران داده شــد اما پس از پایان یافتن تب 

انتخابات عملا وعده ها نیز فراموش شد.
علی خدایی، در گفت وگو با خبرگزاری فارس، با  اشاره به جزئیات 
مشــکلات کارگران کارخانه آذرآب و هپکو اظهار داشت: در اراک دو 
کارخانه پرچالش هپکو و آذرآب فعالیت داشــتند که از قرار شنیده ها 
عمده مشکلات آن از زمان واگذاری به بخش خصوصی علنی شده است.
وی با بیان اینکه معوق شــدن 6 ماهه پرداخت دستمزد کارگران 
آذرآب منجر به اعتراض آنان شده است، گفت: نزدیک به یکسال است 
که این کارگران در حال اعتراض هستند، در حالی که هیچ اقدام عملی 

برای حل مشکلات آنان صورت نگرفته بود.
عضو هیئت مدیره کانون شواری اسلامی کار کشور افزود: براساس 
قانون اگــر کارفرمایی در پرداخت تعهدات خود به ســازمان تامین 
اجتماعی تخلف کند، این ســازمان نباید خدمات بیمه ای به کارگران 
را قطع کند، در حالی که سازمان تامین اجتماعی کارگران را قربانی 

عدم وصول مطالبات خود کرد تا به اهداف خود برسد.
وی با بیان اینکه کارگران هپکو پس از عدم دریافت پاسخ مناسب 
در حرم امام )ره( مصادف با روز کارگر هنگام سخنرانی رئیس جمهور 
اعتراض خود را مطرح کردند، تصریح کرد: در آن موعد وعده هایی به 
کارگران داده شــد اما پس از پایان یافتن تب انتخابات عملا وعده ها 

نیز فراموش شد.
این فعال کارگری در رابطه با اعتراض کارگران به مشکلات مربوط 
به عدم پرداخت دســتمزد گفت: به دلیل فشارهای ناشی از معیشت 
خانواده، کارگران دست به اعتراض زدند و این کارگران نه دشمنان نظام 
هستند و نه اخلال گر نظم عمومی بلکه به دلیل عدم دریافت دستمزد 

و پس از یک سال دادخواهی و عدم حصول نتیجه اعتراض کردند.
گفتنی اســت به اعتقاد کارشناسان، ریشه مشکلات کارخانه های 
هپکــو و آذرآب، بــه بحران در نظام بانکی و نــرخ بالای بهره مربوط 
است، واقعیتی که هنوز بسیاری از مسئولان حاضر به پذیرش یا قادر 

به درک آن نیستند.
مجید شاکری، اقتصاددان، در این رابطه معتقد است برعکس آنچه 
مسئولان فکر می کنند بحران بانکی مربوط به زمانی است که مردم به 
بانک مراجعه کرده ولی پول موجود نباشد، در حالی که شکاف بزرگ 
دارایی- بدهی بانک ها از دو کانال مختلف به شدت روی نرخ بهره هم 
در طرف تسهیلات و هم در طرف سپرده فشار رو به بالا وارد می آورد.
وی می گوید: بررســی صورت های مالی این دو کارخانه به وضوح 
سهم بسیار بالای بهره تسهیلات در بلعیدن تقریبا همه سود ساخته 

شده از عملیات را نشان می دهد.
این دانش آموخته اقتصاد می افزاید: به سراغ ترازنامه بانک ها هم که 
می روید به وضوح مشاهده می کنید هر چه سود ایجاد شده، توسط بهره 
پرداختی به سپرده گذاران بلعیده شده است. در عمل کارگر حقوقش را 
نمی گیرد تا سپرده گذار بهره اش را تمام و کمال دریافت کند، بهره ای 
که هیچ ربط منطقی به بخش واقعی اقتصاد ندارد. این ساختار تا کی 

ممکن است به لحاظ اجتماعی پایدار باشد؟
به گفته شاکری: عدم ارتباط سوابق ربیعی، وزیر کار و مشغولیت 
وی به پرونده های دیگر هم در این نوع برون ریزی اجتماعی معضلات 

اقتصادی بی تأثیر نیست.


